
Acta de la sessió  del Consell  de Districte 
Marítim

Data: 10 gener 2022
Número: 01/2022
Caràcter: Extaordinario
Hora: 19:00h
Lloc: Salon de Reunions CC «la Marina»

assistixen:

Mari Carmen Ribera Soriano Presidenta

Vicente Guillamón Terrado Vocal (Concejal Partido Popular)

Esteban Ventura Martí Vocal (Concejal Ciudadanos)

Vicent Ortiz Vocal (Vecino Designado Alcaldía)

Lidón Ribera Soriano Vocal (Vecina)

Juan Gallén Gallén Vocal (Representante Partido Popular)

Tica Palau Campos Vocal (AA.VV. El Faro)

José Carlos Mas Vocal (AA.VV. Meridiano)

Manuel Ferrara Portolés Vocal (AA.VV. Camí Fondo)

Pablo Boters Agost Vocal (AA.VV. Plana Entrilles)

Tonica Miralles Cumba Vocal  (AC Unió Musical del Grau)

Vicent Bonachera Forner Vocal (AC Grupo Scout)

Roman Simó Gómez Secretario

No assistixen: Esther Giner Hidalgo (Vocal – Veïna), Manuel Gonzalez Galván ( Vocal
AAV Marjalería),  Jesus Martín–Lorente Moralada  (Vocal  -  Representant Ciutadans),
Nacho Gavara  (Vocal Representant VOX), i Manuel Peña Sanz (Vocal - Representant
PSPV).

Excusen  la  seua  assistència:  Sergio  Mateu  Jaimejuan  (Vocal  -  Representant
Compromís),  Matilde  Ramos  Alonso  (Veïna  Designada  Alcaldia), Marisa  Miralles
Cumba (AC Coral Polifònica Sant Pere), Anna Raga Cases  (Vocal Representant AMPA
CEIP La Pineda i,Rosana Monserrat Forés (Vocal Representant Unides Podem)
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Orde del dia:

1.- Compareixença Regidor Gestió Integral Residus i Sanitat

2.- Compareixença Regidor Seguretat Ciutadana

3.- Precs i preguntes

En el Saló de Reunions del Centre Cultural “la Marina” del Grau de Castelló,
sent les  19:00h del dia  20 de setembre de 2021, sota la presidència  de la Il·lma
Senyora  tinent  d'alcalde,  la  senyora Mari  Carmen Ribera  Soriano,  es  reunixen els
senyors i senyores abans mencionats a fi de celebrar sessió ordinària del Consell de
Districte Marítim, amb la meua assistència com a secretari delegat del districte per a
donar fe de l'acte.

Comprovat el quòrum d'assistència per la presidència es procedix a iniciar la
sessió. 

1.- COMPAREIXENÇA REGIDOR GESTIÓ INTEGRAL RESIDUS

La Sra. Presidenta va anunciar que encara que en un principi estava previst
que en primer lloc compareguera el regidor de Seguretat Ciutadana David Dóna't,
este vindria amb retard ja que  tenia una reunió prèvia que encara no havia acabat,
per la qual cosa s'invertirien els torns i compareixeria en primer lloc el regidor de
Gestió Integral de Residus Ignasi García.

El Sr García es presente davant dels membres del consell i  els va agrair la
seua presència.  Acte següent va explicar als presents que el problema dels mosquits
el passat any havia sigut molt dur, mes del normal, a causa de certs episodis climàtics
no habituals en esta zona  - moltes pluges – que sumats a les altes temperatures
habituals i a una tercera varietat de mosquit fins ara desconeguda ací, havien tingut
conseqüències desastroses en la convivència de la majoria de ciutadans i persistents
molèsties en la salut degut a les nombrosos picades.

Va continuar dient que el pressupost que l'ajuntament destina al tractament
de plagues és insuficient en la situació actual, a pesar que es va incrementar en esta
legislatura a fi d'incrementar el període de tractament . Explique que els mosquits es
tracten amb larvicidas  i es fa així per raons de salut pública, de manera que encara
que es  reclamen un altre  tipus  de  tractaments  a  les  administracions  no  els  està
permés aplicar-los. Per això han incrementat el període de tractament amb larvicidas
(mes mesos) i algunes vegades es fan tractaments extraordinaris de nebulització, en
moments específics i sempre que estiguen permesos per Conselleria. 

Va  afegir  que  enguany  per  primera  vegada  havien  tingut  permís  per  a
realitzar accions aèries  - el problema és que has de presentar un pla aeri i que t'ho
aproven, cosa que moltes vegades és impossible degut a les característiques de la
zona  a  tractar   -  i  que  han  aconseguit  que  es  prorrogue  per  a  2022.  A  més  les
nebulitzacions per a atacar el mosquit adult devien realitzar-se molt enjorn – abans
de les 6 del matí – ja que a les 09:00h havien d'haver finalitzat ja que s'alçava la brisa i
era perjudicial. 

A tot açò s'afegia el problema que entre el 25 % i el 30% de les partides
rústiques estaven abandonades  - segons dades d'un estudi realitzat pel departament
de Transició Ecològica - , la qual cosa també facilita la proliferació de mosquits.
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Va  comentar  que  el  departament  de  sanitat  de  l'ajuntament  no  estava
preparat actualment, ni  a nivell  de pressupost ni de personal,  per a afrontar este
problema pel que s'havia contractat a un Entomòleg de la Universitat  de València
perquè realitzara un treball de camp i fera una valoració del problema de les plagues
(també  rates  i  panderoles,  no  sols  mosquits)  tenint  en  compte  l'orografia  i  les
condicions climatològiques actuals a fi de redimensionar el contracte actual adaptant-
ho  a  la  realitat  (la  qual  cosa  portarà  segurament  a  un  important  increment  del
pressupost).

Pel que fa a allò que s'ha comentat sobre l'abandó de parcel·les rústiques i
tenint en compte que també és el regidor de Gestió Integral de Residus va comentar
que este problema d'abandó de parcel·les rústiques i també de solars urbans no sols
facilita  la  proliferació  de  mosquits  sinó  també  d'altres  plagues  com  a  rates  i
panderoles. Va comentar que fins fa poc no hi havia personal destinat específicament
al  control  d'este  problema,  però  que  actualment  ja  ho  havia  i  aprofitarien  la
tecnologia per a realitzar un control via satèl·lit: a finals de febrer es realitzarà una
prova de control de solars urbans, sobretot els situats en els afores – inclosos els de la
zona  Grau  –  que  dels  que  hi  ha  mes  queixes.  El  que  açò  funcionara  milloraria
enormement l'eficiència en la gestió, i permetria  realitzar una neteja massiva d'estos
terrenys abans que arribara l'estiu, ja que sense la dita tecnologia serà impossible,
perquè hi ha un equip de 3 persones per a controlar unes 25.000 parcel·les/solars.
Tot això també ajudarà a fer que quan es vagen a realitzar tractaments larvicidas,
arriben sense problemes on estan les larves.

2.- COMPAREIXENÇA REGIDOR SEGURETAT CIUTADANA

La Sra presidenta va presentar els membres del consell a David Dóna't, regidor
de Seguretat Ciutadana.

El Sr Dóna't va saludar els membres del consell   i  va presentar els seus dos
acompanyants, el Cap de la Policia Local Jorge Cabedo i l'Oficial Guillamón.

Posteriorment va passar a explicar als presents el nou model de Policia Local de
Castelló,  ja que segons va dir,  estaven immersos en un procés de reestructuració,
basant-se principalment en el  mes important  per al  districte que era la Policia  de
Proximitat i l'UPROMA.

Va explicar que l'ajuntament havia représ la figura de la Policia de Proximitat de
la  qual  seria  responsable  en  el  Grau  l'Oficial  Guillamón  que  faria  de  nexe  entre
ajuntament i  veïns. Va afegir que dins de la Policia de Proximitat estarà l'UPROMA
(Unitat de Protecció del Medi Ambient) i que s'anava a realitzar un control de la zona
de Marjalería per mitjà d'avions no tripulats, els quals ja havien sigut adquirits i que
s'havia  format  a  agents  de  la  policia  local  perquè  els  manejaren.  Va  dir  que
pròximament es convocaria una reunió en què li'ls  facilitaria  un mail  o  un telèfon
directe amb l'oficial Guillamón a fi que tingueren un contacte directe i  que el que
esperaven emportar-se de la reunió de hui eren inquietuds dels veïns i  problemes
concrets, a fi de poder realitzar campanyes enfocades als dits problemes.

3.-  PRECS I PREGUNTES

El  Sr. Mes es queixe de que els reguerons no es netejaven, sempre estaven
plens  de  fem,  la  qual  cosa  provocava  l'estancament  d'aigua  i  la  proliferació  de
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mosquits. A més, va afegir, la principal zona de proliferació de mosquits és el va riure,
i era incomprensible que allí no s'actuara.

El  Sr Garcia va contestar que la neteja dels camins de Marjalería i  els dels
reguerons no està inclosa en el contracte (si  hi ha neteja de solars i  arreplega de
residus),  i  que els  reguerons ni  tan sols  són competència de les seues regidories,
inclús dubtava de que siga competència municipal ja que havien de netejar-los els
propietaris  (si  eren  privats)  o  el  Vedat  Arrosser.  Va afegir  que l'abandó del  camp
estava  provocant  problemes  que  abans  no  existien,  com  este,  ja  que  quan  les
parcel·les estaven en ús (cultivades) els reguerons els netejaven (bé els propietaris, bé
el Vedat A.) perquè l'aigua poguera transcórrer per ells lliurement, i que actualment a
l'estar  estes  parcel·les  en  desús  els  propietaris  no  les  netegen,  i  menys  encara
netegen els reguerons.

Quant  al  problema del  va  riure,  va  coincidir  amb el  Sr.  Mes  en  que  calia
resoldre-ho, que era complicat perquè l'ajuntament no té les competències i ha de
sol·licitar-ho a la confederació hidrogràfica i a vegades esta no permet actuar, però
que  al  final  caldrà  actuar  encara  que  siga  sense  permís.  Va  informar  de  que  el
contracte actual no contempla la nebulització del va riure, però que la seua intenció
és que el nou contracte si ho faça.

El Sr. Mes es va queixar de que tampoc es netejaven els abocadors il·legals

El  Sr. García va dir que si es netejaven però que de seguida els tornaven a
omplir de fems

El Sr.  Boters, respecte als residus va dir que li havia paregut entendre que la
contracta de neteja de carrers no incloïa Marjalería.

Va contestar el  Sr García  que, en efecte, així era. Només incloïa la neteja de
carrers urbans.

El Sr. Boters  es va queixar de que a pesar que en la contracta si s'arreplegava
la retirada de residus i la neteja de contenidors hi havia llocs (la Marina, Guillamón i la
Gallenca) on en 2 mesos no havien passat a buidar els contenidors (tenia fotos). A
més va sol·licitar que s'instal·laren mes contenidors en Marjalería (tant de residus
com de reciclatge), i major neteja d'ells.

Va contestar el Sr García que els contenidors de reciclatge havien augmentat
durant esta legislatura en mes d'un 100%, passant d'uns 1500 a mes de 3000, i que la
seua intenció era acabar 2022 amb 3600 – 3800. Quant als llocs on no s'arreplegue
habitualment els residus dels contenidors va sol·licitar la col·laboració veïnal per a
notificar-ho immediatament a l'ajuntament i que es puga actuar.

El  Sr. Boters va dir respecte a la nebulització aèria que el creia que hi havia
solucions per a realitzar-les, i que calia adaptar les normes al món real perquè el que
es realitzava actualment era insuficient.

Va contestar el Sr García que Sanitat Púbica posava moltes limitacions a l'hora
de fumigar (hora, distància fins a les vivendes...etc) i que a més només t'autoritzava
quan hi havia un problema concret i demostrat. Va informar de que a partir d'abril es
començaria novament amb la nebulització terrestre per tot el terme urbà, però que
l'actual   contracte  -  70000€ -  és  clarament insuficient  per  a  fer  front  a  totes  les
plagues (mosquit, rata i panderola) a les que ens enfrontem.

Va afegir que era tot un conjunt de coses, a les que se sumava la falta de
personal i d'una ordenança municipal  àgil que permetera actuar mes ràpidament, i
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que calia fixar-se en ajuntaments com Almassora o Vila-Real que tenien personal la
dedicació exclusiva de la qual era buscar terrenys que no estigueren en condicions,
apuntales d'unes ordenances adequades. Va dir que la majoria del pressupost per a
realitzar ordenes d'execució de neteges  de solars estava sense usar, pel fet que si bé
el 80% de propietaris netejaven el solar o parcel·la quan se'ls deia, l'altre 20% no ho
feia, i per a poder accedir al seu terreny sense el seu consentiment feia falta una orde
judicial, la qual cosa allargava enormement el procés.

La  Sra.  Palau va  preguntar  com  era  possible  que  en  Castelló  no  deixaren
nebulitzar i en altres llocs com Nules, Torreblanca...etc si.

Va contestar el Sr. García que era un problema de la configuració de les zones
que es volia nebulitzar en Castelló, que principalment era Marjalería. Va comptar que
vi un funcionari de Sanitat Pública i va mesurar distàncies i superfícies. En la marjal de
Nules o en el Prat de Torreblanca – Cabanes no hi havia la quantitat de vivendes que
hi ha ací, per la qual cosa hi havia molt menys impediment ja que t'exigien un mínim
de distància (50m) respecte de qualsevol vivenda. A més, t'imposen una superfície de
nebulització  mínima  pel  que  moltes  vegades  la  zona  que  t'ha  quedat  que  no  té
vivendes prop, no és prou gran.

Va comentar el Sr. Ferrara que havia sorgit un nou problema amb l'amiant. Hi
havia veïns que ho estaven retirant de les seues vivendes i com desconeixien que fer
amb  el,  ja  que  en  l'ecoparc  no  es  pot  deixar,  ho  deixaven  en  al  costat  dels
contenidors, creant abocadors que al final l'ajuntament havia de netejar, amb la qual
cosa al final ho acabem pagant entre tots. Va suggerir que l'ajuntament gestionara la
retirada de l'amiant  de les  vivendes  per  mitjà  d'una subcontracta o que almenys
informara els veïns d'alguna empresa que es dedicara a això.

Va contestar el  Sr. García  que entenia al Sr Ferrara i que, efectivament, els
abocadors il·legals els acabem pagant entre tots delsfons municipals )però, que des
de l'ajuntament ni es podia subcontractar a una empresa per a resoldre problemes
privats dels veïns ni es podia suggerir empreses privades.

El Sr. Guillamón es va queixar de que el caminaria tots els dies a les 06:30 i
que tots els dies a les 07:00h. fumigaven el camp de gol, que és privat, mentres que
l'ajuntament va començar a fumigar 15 dies mes vesprada, per la qual cosa creia que
havien d'haver començat abans que va haver falta de previsió.

També es va queixar de la neteja amb aigua a pressió este estiu dels carrers i
contenidors   del  Grau i  va  dir  que per  exemple,  en  la  C/Churruca només s'havia
realitzat  una  neteja  d'estes  i  va  ser  perquè  el  va  cridar  personalment  a  Cues,
responsable de l'empresa licitadora.

Va finalitzar dient que els restaurants del Parc Litoral es queixaven de que
durant tot l'estiu l'horari d'arreplega de residus en eixa zona era la 01:00h, quan el
seu horari de tancament era 01:30h, amb la qual cosa els residus que ells treien quan
tancaven es quedaven ací tot el dia al només provocant mosquits, males olors...ect.

Va contestar el Sr. García que s'intentarien ajustar els horaris.

El Sr Ferrara va comentar al Sr Dóna't que al maig de l'any anterior ja s'havia
realitzat en la subseu de policia sítia en Pintor Porcar,  una reunió en què se'ls va
explicar que s'anava a posar en marxa de nou la policia de proximitat i que s'anava a
intentar que els policies conegueren els veïns i estos a ells.
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Va contestar el Sr. Dóna't que la cosa havia tardat pel  fet que era necessari
disposar de pressupost  i de personal. Que el primer ja estava disponible i la segona
cosa no tardaria a estar-ho,  perquè s'havien realitzat oposicions i  els  nous agents
estaran disponibles quan acaben els 6 mesos de pràctiques. Va dir que mentrestant
s'havia anomenant un Intendent del Grau que serà el màxim responsable del districte
amb la intenció de replicar l'estructura jeràrquica existent en Castelló.

Va explicar que la clau que veïns i agents es conegueren estava en els torns ja
que els agents de la local fan dos tipus de torns: 5 – 2 (dilluns – divendres treballant i
dissabte  i  diumenge  lliure)  i  7-  7  (1  setmana  treballant  i  l1  setmana lliure).   El
problema dels torns de 7-7 és que a la setmana següent són agents diferents i el
seguiment dels problemes es ressent, per això els agents de proximitat treballarien en
torn 5-7, fent “grups bambolla”, de manera que seran sempre els mateixos agents la
qual cosa facilitarà el seguiment dels casos. De les qüestions que sorgisquen el cap de
setmana s'encarregarà l'oficial Guillamón de realitzar el seguiment perquè no hi haja
pèrdues d'informació.

El Sr Ferrara va preguntar si la ronda pels camins de la marjal es realitzaria
amb cotxe.

Va contestar l'oficial Guillamón que dependria de la situació i del lloc concret,
del problema o del que necessitaren els veïns.

El Sr. Ferrara va dir que el seu comentari era degut al fet que molts atrevits de
la marjal només tenien un accés, per la qual cosa seria mes útil  patrullar amb moto o
bici i que es podria recuperar la Guàrdia Rural.

L'oficial Guillamón i el Sr Dóna't es van mostrar d'acord. De fet el Sr Dóna't va
dir que no es recuperava la guàrdia rural però que l'UPROMA faria funcions semblants
dotant-la de majors mitjans  i de mes personal  j- la qual cosa ja estava reflectit en el
pressupost de 2022 - , sent una de les mesures a implementar la recuperació de la
Unitat  Ciclista  modernitzada  –  amb  bicis  elèctriques  -   i  que  quan  arribe  l'estiu
s'ocuparà  de  la  vigilància  de  la  platja,  formant  part  tot  això  de  l'estructura  de
proximitat.

El  Sr.  Gallén va  preguntar  que  nombre  de  dispositius  hi  ha  en  el  Grau
actualment en actiu en els diferents horaris i  que previsió de personal hi ha després
de l'aplicació d'esta reforma?

Va contestar el Sr Cabedo dient que com ja s'havia comentat havia dos torns
(5 – 7 i 7 – 7). A més calia diferenciar entre el dia a dia de dilluns a divendres quan
està tot obert i es poden fer gestions i es poden buscar solucions als veïns i fer un
seguiment a llarg termini - seria en este dia a dia quan actuaria la policia de proximitat
- , del cap de setmana, en els que els agents resolen incidències puntuals però no
poden fer un seguiment d'incidències a llarg termini.  En el Grau hi haurà fixa una
patrulla d'incidències (en Castelló hi ha 6 en total), mes una patrulla de reforç el cap
de setmana (torns vesprada i nit), masuna patrulla de proximitat matí i vesprada. 

Va afegir el Sr Cabedo que la Marjalería triplicava en extensió el que era l'àrea
urbana de Castelló i que per tant era impossible de controlar encara amb l'augment
de personal, i que per a això s'havia decidit fer ús de la tecnologia i s'havien adquirit 3
avions no tripulats diferents amb cambres d'alta definició per a buscar la dissuasió i
fer  una  labor  de  prevenció,  enfocats  quasi  exclusivament  al  tema  d'abocaments
il·legals i al tema mediambiental. Va comentar que en l'UPROMA de moment només
eren 3 agents, però que pròximament esperaven comptar amb 1 patrulla de dilluns a
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diumenge, 1 de dilluns a divendres i un cap de setmana , mes la persona que dirigix
UPROMA, és a dir, 7 agents depenent tots de l'estructura de proximitat.

El Sr Dóna't va dir que la missió de l'Oficial Guillamón seria controlar tota esta
estructura, fent de nexe amb els veïns i cuidant que la informació arribara als llocs
adequats i no es perdera, a fi de realitzar seguiment efectiu dels casos. Va afegir que
esta estructura s'anava a posar en marxa a finals del mes de gener i  que la seua
intenció era posar-la primer en marxa i vindre després a explicar-ho, però que davant
del requeriment de la Tinent Alcalde del Grau van decidir avançar la seua presentació
en el districte.

El Sr Guillamón va sol·licitar la col·locació de cambres en tots els atrevits i que
encara que estigueren enfocades només al tràfic, podien utilitzar-se les imatges per a
funcions de seguretat. 

Va contestar el Sr Dóna't que tant de bo fóra tan senzill, ja que l'autorització
de la col·locació de les cambres depén de Subdelegació del Govern, i que les cambres
que es visualitzen des de la central de la Policia Local són cambres de tràfic, i no es
concedix permís per a un altre ús que no siga eixe.

El Sr Mes va preguntar quants dispositius hi haurà a la nit.

El Sr Cabedo va dir que el cap de setmana hi hauria 3  i entre setmana 2.

El Sr. Mes va dir que tenia sensació d'inseguretat i que no veia mai un policia
per la marjal.

L'oficial Guillamón va dir que la diferència seria que ara hi ha un incident i va
la patrulla i actua, però que la cosa mor ací, mentres que a partir de quan entre en
funcionament la proximitat, el realitzarà un seguiment del problema i parlarà amb els
veïns, la qual cosa farà que es prenguen mesures mes eficaços.

El Sr. Boters es va queixar de la velocitat a què se circulava per alguns camins
de marjalería.

El Sr. Cabedo va informar de que s'havia adquirit un mini-radar que es podia
transportar en una moto i col·locar pràcticament en qualsevol lloc, de manera que
quan des de Seguretat Ciutadana es detectara una zona problemàtica, o s'informara
des de Mobilitat es podrien fer actuacions concretes.

El  Sr Guillamón va dir que falten efectius per a controlar la seguretat en les
hores d'entrada i eixida dels col·legis,, i que abans s'encarregaven d'això els voluntaris
de Gent Major que realitzaven una gran labor i al mateix temps es mantenien actius, i
que es podria recuperar el dit voluntariat o un paregut.

El Sr Dóna't va dir que Seguretat Ciutadana té un llistat conjunt amb Mobilitat
en què apareixen les incidències mes greus per a portar un control, però que si és un
col·legi concret es pot revisar, no sols a través del voluntariat si no desplaçant agents
de mobilitat urbana ja que hi ha un programa en el Pressupost de 2022 que és una
actuació  conjunta  d'agent  de  mobilitat,  agents  de  policia  local  i  educació  cridat
“Entorns Escolars Segurs” pensat especialment per a estos casos.

I sent les 21 hores de la data indicada en l'encapçalament, per no haver-hi més
assumptes que tractar, la Sra. Presidenta alça la sessió, de tot això, com a Secretari En
done fe i, perquè conste, alce la present acta que firme junt amb a la Sra. Presidenta
del Consell Municipal de Districte Grau.
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